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    محمدصادق عابديني
اكران فيلم هاي خارجي در سالن هاي سينماي 
ايران، با معرفي س�ه سالن س�ينما به عنوان 
س�ينماي پايلوت، رنگ و بوي جدي تري به 
خود گرفته و بع�د از اكران فيلم س�ينمايي 
»همه پول دنيا«، نام دومين فيلم س�ينمايي 
خارجي براي اكران در ايران اعلام شده است. 
»جوان« در گفت و گو با سه تن از سينماگران 
به مسئله لزوم اكران فيلم خارجي با توجه به 
شرايط خاص سينماي ايران پرداخته است. 

    چراغي كه به مسجد حرام است
س��ید غلامرضا موس��وي، عضو ش��وراي عالي 
تهیه كنندگان سینما در گفت و گو با »جوان«، 
درباره اكران فیلم خارجي در سینماها، به موضوع 
كمبود سالن سینما اش��اره مي كند و مي گويد: 
هزار سالن  اساساً س��ینماي ايران بايد حدود 5 
سینما در اختیار داشته باش��د، در همه شهرها 
و شهرستان ها هم بايد سینما داشته باشیم، اما 
اكنون چیزي كه به عنوان سالن اكران فیلم در 
اختیار داريم زير 500 س��الن است، يعني يك 
دهم نیاز كش��ور به سالن هاي س��ینما! در اين 
ش��رايط كمبود س��الن، وقتي صحبت از اكران 
فیلم هاي خارجي مي شود، ياد آن جمله معروف 
مي افتیم كه »چراغي كه به خانه حلال است به 

مسجد حرام است.« 
موس��وي ادامه مي دهد: وقتي فیلم ايراني براي 
اكران، س��الن ن��دارد و همكاران م��ن مجبور 
مي شوند با فرياد و وامصیبتا گفتن به دنبال راه 
چاره اي براي مشكل اكران فیلم هستند، دلیلي 
براي صحبت از اكران فیلم خارجي وجود ندارد. 
عضو شوراي عالي تهیه كنندگان سینما با اشاره 
به اعلام ش��عار س��ال حماي��ت از كالاي ايراني 
از س��وي مقام معظم رهبري تأكی��د مي كند: 
اينكه سالي كه بايد سال حمايت از تولید ايراني 
باش��د، صحبت از اكران فیلم خارجي مي شود، 

نشان دهنده كم سلیقگي و بي سلیقگي است. 
موسوي مي گويد: اكنون نیاز مردم براي تماشاي 
فیلم هاي خارجي از طريق VOD ها، ش��بكه 
نمايش خانگي و تلويزيون رفع مي شود و مردم 
مي توانند با مراجعه به هركدام از آن ها فیلم هاي 

خارجي را نگاه كنند. 
در ضمن وقتي قرار است فیلم خارجي در سینما 
اكران ش��ود، حتماً موضوع ممیزي و سانس��ور 
فیلم ها هم به میان مي آيد، خیلي از علاقه مندان 

به فیلم هاي خارجي هم دوس��ت ندارند فیلم را 
سانسور ش��ده ببینند براي همین استقبالي از 

اكران در سینماها نخواهند كرد. 
تهیه كننده پیشكسوت سینما در پاسخ به اين 
س��ؤال كه چرا در اين ش��رايط عده اي اصرار به 
اكران فیلم خارجي دارند، پاسخ مي دهد: احتمالاً 
آنها تعدادي فیلم خريداري كرده اند و الان روي 
دستش��ان مانده و بايد به نوعي آنها را رد كنند. 
بايد از آنها پرسید كه چه تعداد فیلم خريده اند، 
با چه قیمت��ي خريده اند و اس��م فیلم هايي كه 
خريداري كرده اند، چیس��ت؟! تا آن وقت بهتر 
بش��ود درباره دلیل اصرار براي اكران فیلم هاي 

خارجي حرف زد. 
موسوي در پايان تأكید مي كند: با شناختي كه از 
وزارت ارشاد و شخص وزير و آقاي انتظامي دارم، 
اين وزارتخانه به شدت به شفافیت اعتقاد دارد و 
امیدوارم واردكنندگان فیلم هاي خارجي درباره 

سؤالي كه پرسیده ام شفافیت به خرج دهند. 
    اكران فيلم خارجي بايد ممنوع شود 

محمدحس��ین فرحبخ��ش، تهیه كنن��ده و 
كارگردان سینما كه براي عدم اختصاص سالن 
به اكران فیلم »دش��من زن« دست به تحصن 
زده و از شرايط اكران در سینما اعلام نارضايتي 
كرده بود، در گفت و گو با »جوان« درباره اكران 
فیلم هاي خارجي در سینماهاي ايران مي گويد: 
باي��د اكران فیل��م خارجي در س��ینماي ايران 
ممنوع شود. هم اكنون هر كس كه فیلم خارجي 
بخواهد مي تواند آن را در شبكه نمايش خانگي 
يا تلويزي��ون ببیند. هم��ه فیلم هاي��ي هم كه 
مي خواهند در ايران اك��ران كنند، در اينترنت 
موجود است يا در كنار خیابان به صورت »دي 

وي دي« فروخته مي شود. 
فرحبخش ادامه مي دهد: اگ��ر در ايران 2 هزار 
سالن سینما داشتیم، مي شد قبول كرد بخشي 
از اين سالن ها به اكران فیلم خارجي اختصاص 

پیدا كند، اما الان بیش از هزار ش��هر داريم كه 
اصلًا سالن سینما ندارند. 

تهیه كننده فیلم »دشمن زن« مي گويد: يكي از 
دلايلي كه بعد از انقلاب اسلامي، سینماي ايران 
توانست روي پاي خودش بايستد و تولید داشته 
باشد، اين است كه اكران فیلم خارجي در ايران 
ممنوع ش��د، الان هم بايد آن ممنوعیت ادامه 
پیدا كند ت��ا فیلم هاي ايراني ام��كان اكران در 

سینماها پیدا كنند. 
    براي 80 ميليون ايراني فيلم بسازيد

منصور لش��كري قوچاني، تهیه كننده س��ینما 
در گفت و گو با »جوان« مي گويد: با گش��ودن 
در هاي سینماي ايران روي فیلم هاي خارجي، 

بدون برنامه ريزي درست، مخالفم. 
لش��كري قوچاني با تأكید بر اينكه، س��ینماي 
ايران و تولیداتش بر اس��اس و نیاز واقعي مردم 
جهت دهي نشده اس��ت، ادامه مي دهد: اكنون 
از جمعیت بی��ش از 80 میلیون نفري كش��ور، 
تقريباً نزديك به يك میلیون و 700 تا 800 هزار 
نفر به سینما مي روند كه اكثرشان هم مخاطب 
سینماي كمدي هستند و عملًا سینماي ايران 

براي باقي ملت ايران برنامه اي نداشته است. 
تهیه كننده فیلم »قاتل اهلي« مي افزايد: سازمان 
سینمايي نتوانسته اس��ت تولید در سینما را با 
ذائقه مردم هماهنگ كند و فیلم هايي در ژانر هاي 
مختلف تولید كند تا مردم را به سینما بكشاند. 
وي با اش��اره به اينكه اكنون بهترين فیلم هاي 
س��ینماي اي��ران، پرفروش ترين هاي س��ینما 
نیستند، مي گويد: همین موضوع نشان دهنده 
آن است كه سینما راه اشتباهي رفته است و بايد 
به دنبال راهكاري باش��یم كه مردم را به سینما 
بیاوريم و تعداد س��الن هاي س��ینما را افزايش 
دهیم تا مردم بیشتر فیلم ايراني ببینند، نه اينكه 
از همین ظرفیت محدود هم كم كنیم و به فیلم 

خارجي اختصاص دهیم. 
لش��كري قوچان��ي تصريح مي كن��د:  اي كاش 
سینماي ايران آنقدر ظرفیت داشت كه به جاي 
2 میلیون مخاطب، حداقل 50 میلیون ايراني 
به سینما مي رفتند. وقتي اين حجم از مردم در 
سینما نباشند يعني دغدغه مردم را در سینما 

نديده ايم!
تهیه كننده »كوچه بي نام« مي گويد: زماني كه 
مردم ايران حداقل ماهي يك بار به سینما رفتند 
و فیلم هاي ايراني به حد كافي ديده ش��دند، آن 
وقت مي شود از باز ش��دن پاي فیلم خارجي به 
سینما سخن گفت، چون آن زمان مردم در برابر 
محصولات فرهنگي خارجي دچار مصونیت شده 

و از آثار خارجي تأثیر پذيري نخواهند داشت. 
لشكري قوچاني در پايان تأكید مي كند: نه تنها 
س��ینما بلكه تلويزيون نیز بايد به نیاز مردم در 
تولیداتشان توجه كنند. هم اكنون چه در سینما 
و چه در تلويزيون صرفاً بحث سرگرمي مخاطب 
مطرح است در حالي كه بايد موضوعات فرهنگي 

نیز مورد توجه قرار گیرد. 
»جوان« اين آمادگي را دارد كه نظرات موافقان 
اك��ران فیلم هاي خارج��ي در س��ینماها را نیز 
منعكس كند و دلايل احتمالي مفید بودن حضور 
آثار غیر ايراني و رقابت آنها با محصولات سینماي 

ايران را بررسي كند.

لشكري قوچاني: زماني كه مردم ايران 
حداقل ماهي يك بار به سينما رفتند و 
فيلم هاي ايراني به حد كافي ديده شدند، 
آن وقت مي شود از باز ش��دن پاي فيلم 
خارجي به سينما سخن گفت، چون آن 
زمان مردم در برابر محصولات فرهنگي 
خارج��ي دچ��ار مصوني��ت ش��ده اند

گفت و گوي »جوان« با 3 تن از تهيه كنندگان سينما درباره اكران فيلم خارجي در ايران

 اكران فيلم خارجي در سال حمايت
از كالاي ايراني بد سليقگي است

ب�ا  طن�ز  عص�ر  تخصص�ي  نشس�ت  چهارمي�ن  در 
موض�وع نق�دي ب�ر فراگي�ري كم�دي جنس�ي در 
س�ينماي ايران به اين مس�ئله اش�اره ش�د كه گسس�ت 
ادبي�ات، س�ينماي اي�ران را ب�ه ابتذال كش�انده اس�ت. 
چهارمین نشس��ت تخصصي عص��ر طنز با موض��وع نقدي بر 
فراگیري كمدي جنس��ي در س��ینماي ايران و با حضور علي 

ملاقلي پور و صادق فرامرزي در حسینیه هنر برگزار شد. 
علي ملاقلي پور، كارگردان س��ینما در ابتداي اين نشست در 
سخناني گفت: سینما كاملًا مرتبط با ادبیات است و ادبیات هم 
به صورت غیرمستقیم تحت تأثیر فلسفه است. اصل ماجرا اين 
است، وقتي تولید فكر كه كار متفكر، ايدئولوگ و فیلسوف است 
مش��كل پیدا كند، ادبیات بد و ضعیف مي شود و هنرهايي كه 
بايد از آن استفاده  كنند، ضعیف مي شوند. وي با اشاره به فیلم 
»اجاره نشین ها« افزود: اين اثر، فیلمي است كه در حوزه طنز به 
سطح نمي زند، بلكه از عمق هم برخوردار است. فیلمنامه اين اثر 
در واقع محصول فكر است. مشكلي كه در ادبیات و سینما داريم، 

عبور سینما از فكر و رسیدن آن به سطح و ابتذال است. 
اين كارگردان يادآور شد: س��ینمايي كه به سمت شوخي هاي 
جنسي مي رود سینما نیست، بلكه در حال از بین بردن فرهنگ 
جامعه اس��ت. البته اين قبیل فیلم ه��ا از جنبه صنعتي توجیه 
اقتصادي دارند، اما مس��ئله اينجاس��ت كه آيا تقاضاي جامعه 
چنین فیلم هايي است  يا ما در حال نازل كردن تقاضاي جامعه 
هستیم؟ جواب اين س��ؤال كه چرا فرهنگ در اين حوزه از هنر 
نازل مي شود در سینما نیست و براي يافتن پاسخ اين سؤال بايد 

گلوي متفكران جامعه را بگیريم. صادق فرامزي نیز در ادامه اين 
نشست در س��خناني گفت: اگر بخواهیم يك تعريف كاربردي 
از ابتذال ارائه دهیم، اين اس��ت كه يك جزئي از يك كل را كه 
مي توان با آن خیلي سروصدا درست كرد و با آن مخاطبان زيادي 
و حتي رأي خريد را انتخاب كرد و آنقدر به آن پر و بال داد كه اين 
جزء حاكم بر كل قضیه شود. اين روزنامه نگار ادامه داد: سینمايي 
كه بر پايه كلیشه هاي جنسي استوار است در واقع يك بخشي را 
كه ديده، مي تواند با آن مخاطبان را همراه كند و آنقدر به آن بال و 
پر مي دهد كه اصالت فیلم به مسائل و شوخي هاي جنسي داخل 
فیلم برمي گردد. فرامرزي خاطرنشان كرد: تا حدي بايد بپذيريم 
كه جامعه در سطوح مختلف خود از ابتذال استقبال كرده است. 
به عبارتي اگر ابتذال، آن فريب عمومي را به همراه خود نداشت، 
اهمیت خاصي پیدا نمي كرد. در اين چارچوب ما دو نوع نگاه به 
سینما مي توانیم داشته باشیم؛ نخستین نگاه كه ديدي تجاري 

به سینما دارد و نگاه دوم كه تعهدي پشت آن است.

در نشست نقدي بر فراگيري كمدي جنسي در سينماي ايران مطرح شد

گسست از ادبيات، سينماي ايران را به ابتذال كشانده است

برهاني مرند، دبير جشنواره سي و هفتم تئاتر فجر مطرح كرد

تدارك بدون تجملات تئاتر فجر براي 40 سالگي انقلاب
   مرتضي ذاكر

دبي�ر جش�نواره تئات�ر فج�ر ب�ا وع�ده اس�تفاده از 
ارز دولت�ي و ح�ل مدبران�ه مش�كلات بودج�ه اي، از 
طراح�ي و ت�دارك وي�ژه ب�راي برگ�زاري جش�نواره 
س�ي و هفتم به مناس�بت چهلمين س�الگرد انقلاب با 
پيوس�ت هاي تش�ريفاتي و ن�ه تجملات�ي خب�ر داد. 
برهاني مرند در نشست مطبوعاتي سي و هفتمین جشنواره 
تئاتر كه روز گذشته در محل تئاتر شهر برگزار شد با اشاره به 
چهلمین سالگرد انقلاب و طراحي بخش ويژه در اين عرصه 
گفت: همه نمايش هايي كه براي جشنواره در نظر گرفته شده 
حاوي پیامي در اين عرصه هستند. انتخاب هاي ما بر اين اساس 
بوده و صد در صد كیفیت محور خواهد بود. ضمن اينكه بخشي 
جداگانه نیز به صورت نمايشگاه، راديو تئاتر و سمینار مبسوط 
در عرصه انقلاب خواهیم داش��ت. وي همچنی��ن با توجه به 
نوسانات ارزي چند وقت اخیر، درباره وضعیت بودجه جشنواره 
خاطر نشان كرد: تلاش داريم اين مش��كلات را مدبرانه حل 
كنیم تا لطمه اي به جشنواره وارد نشود. هر چند تغییر بودجه 
نداشته ايم، اما نگران هم نیستیم؛ چراكه دوستان به كمك مان 
خواهند آمد. ضمن آنكه در بخش بین الملل جش��نواره از ارز 

دولتي استفاده خواهیم كرد. 
دبیر جشنواره سي و هفتم درباره برخي واقعیت هاي جاري 
در جشنواره تئاتر فجر اظهار داشت: چند سالي است كه نسل 
تئاتري نوع مطالبات و نگاهش متفاوت تر از قبل شده است، اما 
در عین حال اين دوره شباهت هايي به دوره هاي دورتر هم دارد 

و همین، بحث رقابتي بودن جشنواره را مطرح مي كند. 
وي در ادامه يادآور شد: ما چه بخواهیم و چه نخواهیم، بیشتر 
هنرمندان تئاتر دوست دارند در جشنواره رقابتي حضور يابند. 
نكته ديگر اينكه جشنواره بايد به همه صنوف و رشته ها احترام 
بگذارد، پس تلاش كرديم اين آس��یب را هم رفع كنیم. محور 
ديگر مورد توجه در فراخوان اين اس��ت كه ما س��ال ها تلاش 
كرديم جش��نواره فجر برآيند اجراهاي عموم باش��د و امسال 
كامل ترين دوره در اين عرصه است و جشنواره امسال صددرصد 
مرورمحور اس��ت. برهاني مرند درباره آثار ارس��الي به بخش 
بین الملل گفت: نبايد انتظار داشت كه بهترين كارهاي دنیا را 
بیاوريم. ما اقتضائات مذهبي و فرهنگي خاص خودمان را داريم 
و خیلي كارگاه ها و تئاترها را نمي توانیم به ايران دعوت كنیم. 

وي درباره بخش پوستر و عكس هم عنوان كرد: برخلاف قبل 
اين بخش امسال گسترده تر و ويژه تر براي چهلمین سالگي 
انقلاب بر پا مي شود. برهاني مرند با اشاره به اينكه امسال دو 
وظیفه انتخاب گري و برگزاركنندگي خوب را براي جشنواره 

تعیین كرده اند،  افزود: جشنواره هاي ما چند سالي است كه 
جشن را فراموش كرده اند؛ چراكه زياد درگیر چالش ها مي شوند 
به همین دلیل امسال پیوست هاي تشريفاتي و نه تجملاتي 
زيادي خواهیم داشت. البته تلاش ما صد در صد است؛ منتها 

اگر به 20 درصد اين امر هم برسیم، راضي هستیم. 
برهاني مرند در ادامه با اشاره به پنج مدرس بین المللي براي 
برپايي كارگاه ها در فصل همايش استاني و ايام خود جشنواره 
افزود: در پاسخ به سؤالي كه درباره گستردگي فراخوان صورت 
گرفت، به نظ��رم بايد توضیح دهم كه اتفاق��اً فراخوان خیلي 
تنك اس��ت و س��ال هاي قبل اينطور نبود. من مدعي ام كه 
فراخوان شسته و رفته شده و نسبت به قبل كه خیلي بخش ها 

گیج كننده بود، بر اساس اقتضائات كیفي تر شده است. 
دبیر جشنواره س��ي و هفتم درباره همزماني جشنواره هاي 
تئاتر و موس��یقي فجر گفت: ما كمترين برخ��ورد را با هم 
خواهیم داش��ت. حتي در تالار وحدت قرار ش��ده پنج روز 
تالار دست ما و پنج روز جش��نواره موسیقي باشد كه حتي 
اگر آن دوره هم مشكلي پیش آمد ما مراوداتي با سالن هاي 
ديگر انجام دهیم. در ادامه اين نشس��ت سعید اسدي، دبیر 
بخش بین الملل جش��نواره درباره وضعیت بودجه و بخش 
بین الملل گفت: بودجه محدود جشنواره و وضعیت برپايي 
بخش بین الملل همیشه براي ما دشوار بوده است. الان آنچه 
مهم است تعامل ما با كشورهاي ديگر است. البته تنها هشت 
كار در بخش بین الملل با رويكرد كیفي هست و اقتضائاتي 
وجود دارد ك��ه بايد بدان اهمیت بدهیم. خوش��بختانه اين 
جشنواره در ايجاد فضاي تعاملي و معرفي آثار ايراني به ديگر 
كش��ورها مؤثر بوده اس��ت. در ادامه نیز اتابك نادري، مدير 
بخش استان ها  عنوان كرد: امسال كارهاي متفاوتي توسط 
تیم منتخب جشنواره با مس��ئولیت عباس شاه محمدزاده 
انتخاب مي ش��ود. جش��نواره هاي اس��تان ها 15 مرداد در 
اردبیل و خراسان شمالي شروع و 27 خرداد نیز تمام مي شود. 

بازبیني ها همانجا صورت خواهد گرفت.

نايب رئيس كميسيون فرهنگي مجلس 
خطاب به وزير ارشاد:

 چرا به نمايش كمدي هاي تجاري
و سخيف توجهي نداريد؟!

عض�و كميس�يون فرهنگ�ي مجل�س نس�بت ب�ه نمايش 
فيلم هاي س�خيف با ديالوگ هاي جنس�ي در س�ينماهاي 
كش�ور واكن�ش نش�ان داد و از وزي�ر فرهن�گ  و ارش�اد 
اس�لامي رس�ماً درخواس�ت ك�رد ك�ه پاس�خگو باش�د. 
به گزارش »فارس« در پي اكران چن��د فیلم كمدي با محتواي 
سخیف و شوخي هاي جنسي، حجت الاسلام نصرالله پژمانفر، عضو 
كمیسیون فرهنگي مجلس شوراي اسلامي، درخواست سؤال از 
سیدعباس صالحي در كمیس��یون فرهنگي را به هیئت رئیسه 

مجلس شوراي اسلامي ارائه داد. 
در خلاصه سؤال از وزير فرهنگ وارشاد اسلامي آمده است: »علت 
عدم توجه وزارتخانه تحت ام��ر جنابعالي به محتواي فیلم هاي 
كمدي كه در س��ال هاي اخیر صرف��اً با هدف تجاري س��اخته 
مي شوند و حاوي ديالوگ هاي سخیف و جنسي و همراه با رقص 

و آواز مي باشد، چیست؟«
در شرح س��ؤال پژمانفر آمده اس��ت: »نظر به رشد چشمگیر 
فروش فیلم هاي كمدي در سال هاي اخیر، اهداف اقتصادي 
محتواي اين فیلم ها را تحت تأثیر قرار داده اس��ت، به گونه اي 
كه اين دس��ته از فیلم ها عمدتاً با استفاده از ادبیات سخیف و 
مبتذل، تهديد جدي براي بنیاد س��ینما مي باش��د و كمر به 
نابودي فرهنگ و اخلاق جامعه بس��ته اند. لطفاً توضیح دهید 
علت نظارت ضعیف بر محتواي فیلم ها و عدم اقدام جدي براي 

اصلاح اين رويه چیست؟«
..........................................................................................................

 شاهين فرهت 
در برنامه »شوكران« مطرح كرد

معالجه با موسيقي را قبول ندارم 
دبير جشنواره موسيقي فجر 
در برنامه »ش�وكران« به اين 
اش�اره ك�رد ك�ه معالج�ه با 
موس�يقي را قب�ول ن�دارد. 
ش��اهین فره��ت، موس��یقیدان 
71 س��اله در دومی��ن قس��مت 
برنامه تلويزيوني »شوكران« كه 
به بحث پیرامون موس��یقي پ��اپ در ايران و غ��رب، اصالت و 
ابتذال در موس��یقي و رابطه هنر ها با يكديگر اختصاص داشت 
با پیام فضلي نژاد گفت وگ��و كرد. فرهت در اي��ن برنامه گفت: 
موسیقي پاپ مورد علاقه و تخصصم نیست، اما بايد بگويم دچار 
دگرگوني هايي شده و بیشتر توجه ها به قسمت هاي ريتمیك و 
مختلط كردن موسیقي همراه با زواياي ديگر زندگي آن است تا 

يك موسیقي صرف يا مطلق. 
وي در پاس��خ به اين پرس��ش كه آيا خطر مسخ ش��دن انسان 
توس��ط موس��یقي وجود دارد، گفت: در جه��ان غرب خطري 
براي آنها وج��ود ندارد، ولي اين خطر را براي موس��یقي ايراني 
حس مي كردم. وقتي موسیقي ايراني مي گويیم به چندين نوع 
موسیقي برمي گردد. موس��یقي رديف دستگاهي از يك طرف، 
موسیقي فولكلور و موس��یقي نواحي از يك س��وي ديگر؛ اگر 
موسیقي پاپ بیش��تر ادامه پیدا كند و در بین جوانان فقط اين 
نوع موسیقي ها محبوب باشد، آن موسیقي ها از دست مي رود. 

به گفته وي موسیقي لس آنجلسي براي عوام است، چون خیلي 
حوصله ندارند. هر چند براي اين نوع موسیقي هزينه مي شود، 
اما قدرت ندارد موسیقي خوب را خراب كند. آن به جاي خودش 
همیشه هس��ت، ولي موس��یقي هاي لوكاس در معرض ضربه 
هستند كه اينجا به اين سخن مي رسیم كه دلم شور موسیقي 
رديف، فولكلور و موس��یقي نواحي اي��ران را مي زند و دلم براي 
موسیقي بتهوون هیچوقت ش��ور نمي زند، چون جاودانه مثل 

حافظ است. 
دبیر جش��نواره موس��یقي فجر درباره معالجه افس��ردگي با 
كمك موس��یقي گفت: اين تئوري معالجه با موسیقي حتي 
بین پزشكان هست. خیلي از اوقات مرا دعوت كردند، وقتي 
از آنها سؤال مي كنم، مي بینم اطلاعاتي جامعي ندارند اصلًا 
رپرتوار را آنطور كه بايد نمي شناسند؛ بنابراين اصلًا معالجه 
با موسیقي را قبول ندارم. مثلًا سرما بخوريد و براي بهبودي 

فلان صنعات را گوش كنید!

حكمت 30

)از مجازات الهی( برحذر باش، 

برح�ذر باش. به خدا س�وگند 

آنق�در پرده پوش�ی كرده كه 

گويی آمرزيده است.

در واكنش به جنجال لب خواني حميد هيراد مطرح شد

برخي خواننده هاي موسيقي سنتي هم اجراي پلي بك داشته اند

يك كارش�ناس و منتقد موس�يقي مي گويد: اج�راي پلي بك در 
كنس�رت زنده فقط به حميد هي�راد بازنمي گردد. اي�ن خواننده 
جوان پيشتر حاشيه هايي داشت و با عده اي از شعرا دچار مشكل 
ش�ده بود كه اين موضوع باعث حساسيت بيش�تر روي او شد. با 
بررسي ويدئوها توسط وزارت ارشاد مشكلي حل نمي شود و برخي 
از هنرمندان موسيقي سنتي كه دو سانس كنسرت داشتند بارها 
در كنسرت هايشان لب خواني كرده اند، اما رسانه اي نشده است. 
رضا مهدوي، كارش��ناس و منتقد موس��یقي در گفت و گو با ايسنا با 
بیان اينكه دفتر موس��یقي بايد در كنار بررسي ويدئوهاي حاشیه ساز 
خوانندگان دست به اقدامات اساس��ي تري بزند، چنین ادامه مي دهد:  
در صورتي كه لب خواني حمید هیراد در كنس��رتش اثبات ش��ود، او 
تنها فردي نیست كه اقدام به چنین كاري كرده اس��ت. او با اعتقاد به 
اينكه دفتر موسیقي بايد جلوي كنس��رت هايي را كه دو سانس پشت 
سر هم برگزار مي شوند، بگیرد، ادامه مي دهد: در دنیا چنین موضوعي 
رسم نیست، چون هنرمندان اين توانايي و قابلیت را ندارند، مگر اينكه 

بخواهند دوپینگ كنند. 
مهدوي اضافه مي كند: باي��د اين موضوع را ريش��ه اي و فرهنگي نگاه 
كرد، مردم به موسیقي و كنس��رت عطش دارند و بلیت هاي گراني را 
براي اين كار تهیه مي كنند و به دلیل كیفیت پايین اجراها سطح درك 
شنیداري شان نازل شده است و براي جیغ و هوار زدن تن به هر چیزي 
مي دهند. عده اي گفته اند ايرادي ندارد كنسرت پلي بك اجرا شده، مهم 
اين اس��ت ما لذت خود را برده ايم، اين نشان مي دهد تا اين حد سلیقه 
آنها نازل شده كه نمي دانند پول خود را براي چه چیزي هزينه مي كنند. 
اين كارشناس موسیقي اظهار مي كند: مردم اگر كفش يا لباسي بخرند 
دنبال گارانتي آن هستند، اما در كنسرت ها گارانتي وجود ندارد و طرف 
نمي تواند بلیتش را پس بدهد. تا دهه 70 كنسرت هاي درجه يكي در 
سطح كشور برگزار مي شد، اما در دهه 80 با تشكیل سالن هاي بزرگ 

اين آفت به موسیقي ما وارد شد. 
وقتي تعداد صندلي ها بیشتر مي شود فاصله هنرمندان از مردم زياد 
خواهد شد و سانس ها هم اضافه مي شود، اين يعني كمیت بر كیفیت 
كار مي چربد. اي��ن نوازنده همچنین بیان مي كند: بهتر اس��ت دفتر 
موسیقي راهكار اساسي تري پیدا كند وگرنه آن را دور مي زنند كه تا 
به حال هم دور زده اند. بايد كنسرت ها در سالن هاي كوچك تر برگزار 
شود تا هنرمندان فقط به فكر سودآوري نباشند و از پیدايش مافیاي 
موسیقي جلوگیري شود. هنرمند با دو سانس اجرا خسته مي شود و 
ديگر توان خواندن ندارد. قرارداد سالانه كنسرت هاي زيادي با او بسته 
شده است، با اين كار كمیت بالا مي رود و كیفیت پايین مي آيد. وزارت 
ارشاد وظیفه سیاس��تگذاري در حوزه موس��یقي را دارد و بايد ذائقه 

شنیداري مردم را با سیاستگذاري درست، تعیین كند.

    پويانمايي

    خبر

محمدرضا سرشار فيلمنامه انيميشن 
»شهرزاد دختر شرقي« را نوشت 

محمدرض�ا سرش�ار از پاي�ان نگارش 
فيلمنامه مجموعه  پويانمايي »شهرزاد 
دختر شرقي« در ۵۲ قسمت و با ثبت آن 
در بانك فيلمنامه خانه سينما خبر داد. 
اين نويسنده در گفت وگو با فارس، درباره 
تازه تري��ن اثر خود عنوان ك��رد: به فضل 
الهي سرانجام نگارش فیلمنامه مجموعه  
پويانمايي »شهرزاد دختر شرقي« در 52 

قسمت -هر قسمت 12 دقیقه )در مجموع 624 دقیقه(- با موفقیت به پايان 
رسید و طرح آن در بانك فیلمنامه خانه سینما ثبت شد. 

وي افزود: اين فیلمنامه در گروه »پويانگاران فردا« به سرپرستي بنده و همت 
بیش از 10 نويس��نده جوان و متعهد نوشته شده اس��ت كه اكثراً در نگارش 
فیلمنامه مجموعه 92 قسمتي موفق »بچه هاي س��اختمان  گلها« )حسنا 
كوچولو( كه 52 قسمت آن از شبكه نهال سیما براي خردسالان پخش شد، 

مشاركت داشتند. 
اين نويس��نده با بیان اينكه مخاطبان »ش��هرزاد دختر ش��رقي«، كودكان 
سال هاي اول دبس��تان )كلاس هاي اول، دوم و سوم( هستند، تصريح كرد: 
فضاي نو، قصه هاي بديع و جذاب، تعلیق كافي، توجه به جذابیت هاي لازم 
براي گروه سني مخاطب، رعايت نكات تربیتي و تلاش براي الگوسازي جهت 

شكل گیري يك عروسك ملي، از نقاط قوت اين فیلمنامه هستند.


